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EUROeko

“SAT ZA PLANET ZEMLJU”: U TRADICIONALNO GAŠENJE RASVJETE UKLJU"ILI SE I ISTARSKI GRADOVI 

Biološka raznolikost 
temelj našeg planeta

Pula, Labin, Poreč, Ro-
vinj, Umag i Pazin istar-
ski su gradovi koji su se 

priključili inicijativi WWF 
(World Wide Fund For Na-
ture) koja podrazumijeva da 
se u svim gradovima svijeta 
isključe svijetla na jedan sat 
s ciljem podizanja svijesti o 
klimatskim promjenama. 

Akciji pod nazivom 
“Sat za planet Zemlju”, priku-
čili su se milijuni ljudi diljem 
svijeta koji su simboličkim 
gašenjem svjetla u gradovima 
i kućanstvima pokazali svoju 
predanost planetu. 

Kako je naš zajednički 
dom, planeta zemlja, suo-
čen s dvostrukim izazovom 
klimatskih promjena i pro-
padanja biološke raznoliko-
sti, najveći svjetski pokret za 
očuvanje planeta usmjeren 
je na mobiliziranje pojedi-
naca, poduzeća i vlada da 
budu dio razgovora i prona-
laska rješenja potrebnih za 

izgradnju održive budućno-
sti. Započevši kao simbolič-
ni događaj gašenja svjetla u 
Sydneyu 2007. godine, Sat za 
planet Zemlju prerastao je u 
najveću svjetsku volontersku 
inicijativu. Danas se obilje-
žava u više od 180 zemalja 
i teritorija, u više od sedam 
tisuća gradova. U našoj je 
regiji ove godine također 
prihvaćen bolje nego ikad: 
u Bosni i Hercegovini te u 
Sloveniji 20-ak je gradova 
ugasilo rasvjetu na svojim 
trgovima, u Hrvatskoj čak 
82 grada, a u Srbiji njih 45. 
Budući da se globalna biološ-

ka raznolikost smanjuje za-
strašujućom brzinom, Sat za 
planet Zemlju se ove godine 
usredotočio na djelovanje u 
smjeru biološke raznolikosti 
i prirode.

“Biološka raznolikost 
je temelj našeg živog pla-
neta. Danas, kako guramo 
planet i njegove prirodne 
sustave prema rubu, Sat za 
planet Zemlju je naša šansa 
da iskoristimo svoju moć, 
kao pojedinci i kao kolek-
tiv, da zaštitimo ovo tkivo 
života u zamjenu za sve što 
nam daje. Za dobrobit cije-
log života na Zemlji kao i 

naše vlastite budućnosti “, 
rekao je Marco Lamberti-
ni, generalni direktor WWF 
International.

U proteklom desetljeću, 
WWF je kroz Sat za planet 
Zemlju pomogao temu kli-
matskih promjena prenijeti 
iz konferencijskih dvorana u 
boravke naših domova. Sada 
je trenutak da se isto učini 
s biološkom raznolikošću o 
kojoj smo svi ovisni. Kroz 
slogan “Connect2Earth” (po-
veži se sa Zemljom) ovogo-
dišnji Sat za planet Zemlju u 
prvi je plan stavio najvažnije 
probleme zaštite okoliša. 

U našoj regiji WWF je 
kroz Sat za planet Zemlju ista-
knuo povezanost bioraznoli-
kosti i klimatskih promjena. 
Sloganu “Connect2Earth” 
dodan je “Connect2Rivers” 
i cijela inicijativa usmjere-
na je na zaštitu slatkovodnih 
ekosustava i važnih rijeka.
U Hrvatskoj je inicijativa 

usmjerena na zaštitu rijeke 
Drave na kojoj je planirana 
izgradnja dviju hidroelektra-
na, a pokrenuta je i peticija 
za njezin spas. U Sloveniji je 
provedena peticija za spas ri-
jeke Mure kojoj prijeti izgrad-
nja osam hidroelektrana.

U Albaniji je pak fokus 
na rijeci Valboni, gdje se gra-
de dvije hidroelektrane, a u 
planu je i izgradnja dodat-
nih. U Bosni i Hercegovini 
poruka je bila usmjerena 
na močvare i hitnu potre-
bu za njihovom revitaliza-
cijom. Kako upozoravaju u 
WWF-u, slatkovodne vrste 
izumiru najbrže od svih vr-
sta na svijetu - 81 posto u 
posljednjih 50 godina i to 
uglavnom zbog izgradnje 
brana koje ometaju poveza-
nost rijeka. Ovo smanjenje je 
više nego 100 puta brže od 
propadanja kopnenih vrsta. S 
našim slatkovodnim ekosu-
stavima koji su već ugroženi 

postojećim hidroelektranama 
izgrađenim bez mjera zaštite 
okoliša, i s više od 2.700 no-
vih brana planiranih u regiji, 
hidroenergetika je jedna od 
najznačajnijih prijetnji našoj 
bioraznolikosti, upozoravaju 
u WWF-u.

Iako je Sat za planet 
Zemlju iza nas, kampanja 
“Connect 2 Earth” (poveži 
se sa Zemljom) se nastav-
lja i trajat će tri godine. Na 
internetskoj stranici connec-
t2earth.org svi su pozvani da 
napišu što za njih znače bio-
loška raznolikost i priroda. 
Napravljena u partnerstvu s 
tajništvom Konvencije o bio-
loškoj raznolikosti Ujedinje-
nih naroda, ta platforma služi 
za osvještavanje o vrijedno-
stima bioraznolikosti pokre-
tanjem globalnih razgovora 
o temama kao što su klimat-
ske promjene, zdravi oceani 
i održivo poslovanje. 

D. BAŠI"-PALKOVI"

Pula, Poreč, Pazin, Umag, Rovinj i Umag 
odazvali su se s inicijativi WWF (World Wi-
de Fund For Nature), svjetskoj nevladinoj 
organizaciji za zaštitu prirode u akciji “Sat 
za planet Zemlju” tradicionalnim gaše-
njem javne rasvjete 
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U suradnji s četiri par-
tnerske institucije, 
Autonomnom regi-

jom Friuli Venezia Giulia, 
Regijom Molise, Primorsko 
- goranskom županijom te 
Institutom za transport i 
logistiku iz Ravenne, Istar-
ska županija provodi pro-
jekt MOSES (Maritime and 
multimOdal transport Ser-
vices based on Ea Sea-way 
project), koji je sufinanciran 
sredstvima Europske unije 
u okviru Programa Interreg 
V-A Italija - Hrvatska 2014. 
- 2020. 

Kvaliteta i sigurnost
Opći cilj projekta 

usmjeren je na promi-
canje multimodalnosti i 
održivog razvoja putnič-
kog pomorskog prometa, 
poboljšanje kvalitete i si-
gurnosti prijevoznih usluga 
u programskom području, 
temeljem rezultata ostvare-
nih u implementaciji stra-
teškog projekta EA SEA-
WAY, provedenog u sklopu 
programa IPA Jadranska 

prekograničan suradnja 
2007. - 2013. Projekt je 
odobren za financiranje u 
iznosu od 1.175.085 eura, 
dok je Istarskoj županiji za 
provedbu projektnih aktiv-
nosti na raspolaganju iznos 
od 125.525 eura. Završetak 
projekta planiran je u lipnju 
2019. godine.

Naime, projektom je 
predviđena provedba pilot 
aktivnosti usmjerenih na 
stvaranje pretpostavki za 
izgradnju ili obnovu lučke 
infrastrukture te razvoj no-
vih prekograničnih usluga 
u sektoru prijevoza putni-
ka.

Tijekom pripreme 
projekta za kandidiranje, 
Istarska županija je, u su-
radnji s Lučkom upravom 
Pula, utvrdila potrebu za 
nastavkom aktivnosti na 
pripremi projektne doku-
mentacije za izgradnju put-
ničkog terminala na rtu Guc 
Valelunga u pulskoj luci. 
One uključuju pripremu 
i provedbu geotehničkog 
ispitivanja geomorfološkog 

sastava morskog dna te du-
binskog pregleda obalnog 
pojasa. Zbog svoje slože-
nosti, specifičnosti i zna-
čaja, navedena istraživanja 
utemeljena su na detaljnim 
tehničkim specifikacijama, 
koje će omogućiti njihovu 
sigurnu i kvalitetnu pro-
vedbu te pribavljanje re-
levantnih i primjenjivih 
rezultata.

Info kiosci
Uspostava novih po-

morskih linija i unaprjeđenje 
putničkih usluga Sukladno 
odredbama Strategije Eu-
ropske unije za Jadransko 
- jonsku regiju (EUSA-
IR) te analize jadransko 
- jonskog lučkog sustava 
i njegove povezanosti sa 
zaleđem, izvršene u okvi-
ru strateškog projekta EA 
YEA-WAY, utvrđena je po-
treba za uspostavom novih 
pomorskih linija i daljnjim 
unaprjeđenjem putničkih 
usluga u programskom 
području. Stoga će vodeći 
partner projekta MOSES, 
Autonomna regija Friuli 
Venezia Giulia, u suradnji 
s Primorsko -goranskom i 
Istarskom županijom, us-
postaviti novu putničku 
pomorsku liniju između 
Trsta, Poreča, Rovinja, Pule, 
Malog Lošinja i Suska, koja 
će od lipnja do rujna ove 
godine povezivati teritorij 

tri jadranske regije te omo-
gućavati održivu multimo-
dalnu alternativu cestovnom 
prijevozu putnika. 

U cilju unaprjeđenja 
postojećih putničkih uslu-
ga, u lukama Mali Lošinj i 

Susak predviđeno je ure-
đenje zaklona s klupama 
za putnike koji čekaju na 
ukrcaj, dok će u Puli, Tr-
stu, Ravenni i Termoliju biti 
postavljeni multimedijalni 
info kiosci, koji će omogu-
ćavati putnicima, turistima 
i građanima on-line pristup 
informacijama o voznom 
redu brodskih linija, au-
tobusnom, avionskom i 
željezničkom prijevozu te 
najznačajnijim informa-
cijama o znamenitostima 
navedenih gradova i nji-
hovih regija.

Zbog velikog intere-
sa lokalnih i regionalnih 
vlasti, turističkih operatera 
i prijevozničkih tvrtki za 
daljnji razvoj cikloturizma, 
u okviru projekta MOSES 
planirana je uspostava au-
tobusne linije između Trsta 

i Poreča, koja će od lipnja 
do listopada 2018. godine 
posebno opremljenim au-
tobusom prevoziti turiste 
do postojećih prekogra-
ničnih biciklističkih ruta 
koje su dio Mediteranske 
rute - Eurovelo 8. Vozni 
red autobusne linije biti 
će usklađen s voznim re-
dom spomenute pomor-
ske linije, koja će također 
omogućavati prijevoz 
bicikala s pripadajućom 
opremom.

Luka za kruzere
Vršiteljica dužnosti 

pročelnice Upravnog odjela 
za međunarodnu suradnju 
i europske poslove Ivana 
Dragišić veli da se u okviru 
projekta MOSES nastavlja 
proces unaprjeđenja dostu-
pnosti i mobilnosti putnika 
u Jadransko - jonskoj regiji. 
Veli da je temeljni cilj stvo-
riti preduvjete za izgrad-
nju putničkog terminala u 
Puli, provedbom potrebnih 
istraživanja te pripremom 
projektne dokumentacije, 
u suradnji s Lučkom upra-
vom Pula i nadležnim mi-
nistarstvom.

-Želja nam je da Pula, 
zbog svog geostrateškog 
položaja te izvrsne promet-
ne povezanosti s europskim 
državama i ostalim dijelo-
vima Hrvatske cestovnim 
i zračnim putem,

postane polazišna 
putnička luka za kruzere. 
Pored pozitivnog utjecaja 
na razvoj turizma, u vidu 
povećanja broja gostiju, 
proširenja asortimana uslu-
ga te daljnjeg unaprjeđenja 
konkurentnosti i atraktiv-
nosti destinacije, izgradnja 
putničkog terminala u Puli 
imala bi pozitivan utjecaj 
na gospodarski rast,

poticanje zapošljava-
nja i aktivaciju razvojnog 
potencijala bivše vojne 
imovine u vlasništvu drža-
ve, zaključila je Dragišić.

D. BAŠI"-PALKOVI"

Izgradnja putni!kog terminala u Puli imala bi 
pozitivan utjecaj na gospodarski rast, potica-
nje zapošljavanja i aktivaciju razvojnog poten-
cijala bivše vojne imovine u vlasništvu dr#ave, 
naglasila je vršiteljica du#nosti pro!elnice 
#upanijskog Odjela za me$unarodnu surad-
nju Ivana Dragiši%

Srijeda, 11. travnja 2018. 

Istarska županija kao koordinator
Temeljem odredbi Prekograničnog akcijskog plana,  !

usvojenog u okviru strateškog projekta EA SEA-WAY, ti-
jekom provedbe novoodobrenog projekta MOSES po-
trebno je analizirati učinke predvi$enih pilot aktivnosti, 
uspostaviti mrežu lokalnih i regionalnih dionika te defi-
nirati najznačajnije preporuke daljnjeg održivog razvoja 
putničkog prometa na području talijanskih i hrvatskih ja-
dranskih regija. 
Koordinacija navedenih aktivnosti povjerena je Istarskoj 
županiji, koja %e u suradnju s ostalim projektnim partne-
rima osmisliti metodologiju analize prikupljenih podata-
ka. Usvojeni zaključci i preporuke bit %e dostavljeni nad-
ležnim tijelima i radnim skupinama ustrojenim u okviru 
Strategije Europske unije za Jadransko - jonsku regiju, 
Jadransko - jonske euroregije te političkim čimbenicima 
na nacionalnoj, regionalnoj i lokalnoj razini.

PROJEKT “MOSES”: STVARANJE PREDUVJETA ZA IZGRADNJU PUTNIČKOG TERMINALA U PULI

Pomorskim putem 
povezene tri 
jadranske regije

Želja nam je da Pula, 
zbog svog geostrateškog položaja 
te izvrsne prometne povezanosti 
s europskim državama i ostalim 
dijelovima Hrvatske cestovnim i 

zračnim putem, postane polazišna 
putnička luka za kruzere, kaže 

Ivana Dragišić

Ivana Dragišić:” Izgradnja putničkog terminala imala 
bi pozitivan utjecaj na gospodarski rast”

Poticanje razvoja cikloturizma
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ISTARSKA DELEGACIJA SUDJELOVALA NA PLENEARNOJ SJEDNICI ODBORA REGIJA 

SPORAZUM GRADOVA ZA KLIMU I ENERGIJU

Istarski energetski gradovi budućnosti 
Istarski gradovi su prvi hr-
vatski gradovi koji su se 

priključili najambicioznijoj 
inicijativi Europske komi-
sije usmjerenoj ka odgovo-
rima na izazove globalnih 
promjena klime. Uz koor-
dinaciju Istarske razvojne 
agencije (IDA) kao partnera 
na projektima Empowering 
i Life Sec Adapt stvaraju 
zajedničku viziju održive 
budućnosti, bez obzira na 

veličinu svojih gradova ili 
općina ili njihov geografski 
položaj. 

Zajedno su spremni 
donijeti konkretne, dugo-
ročne mjere kojima će se 
osigurati ekološki, društve-
no i gospodarski stabilno 
okruženje za sadašnje i 
buduće naraštaje. Također, 
imaju zajedničku odgovor-
nost stvarati održivija, pri-
vlačnija, otpornija i ener-

getski učinkovitija područja 
prikladnija za život. Vođeni 
tom vizijom, gradonačelni-
ci osam istarskih gradova: 
Buzeta, Labina, Novigrada, 
Pazina, Poreča, Pule, Rovi-
nja i Vodnjana potpisali su 
Sporazum gradonačelnika 
za klimu i energiju i time 
se obvezali smanjiti emisiju 
CO2 na našem području 
za najmanje 40 posto do 
2030. godine. To planira-

ju ostvariti učinkovitijom 
upotrebom energije uz inte-
griran pristup ublažavanju 
i prilagodbi na klimatske 
promjene.

Razvoj zelene županije 
predstavlja zajedničko krei-
ranje budućnosti, naglasio je 
direktor IDA-e Boris Sabatti 
te ukazao na konkretna rje-
šenja putem implementacije 
nadolazećih strategija usmje-
renih na aktivno uključenje 

i kontinuirano sudjelovanje 
gradskih uprava i samih gra-
đana u borbi protiv global-
nog zatopljenja.

-Klimatske promjene 
već su prisutne, da bismo 
ih ublažili Istra nastavlja 
strateški razmišljati i biti 
predvodnik i na području 
energetske učinkovitosti, 
istaknuo je direktor Istar-
ske razvojne agencije (IDA) 
Boris Sabatti te dodao, da 

gradovi s obzirom na gu-
stoću naseljenosti, pred-
stavljaju veliki potencijal 
za uštedu energije i pomak 
prema CO2 neutralnom 
gospodarstvu. Istarska žu-
panija shodno navedenom 
kreira politiku dugoročnog 
smanjenja emisije štetnih 
plinova, bolje gospodarenje 
energijom i prelazak na ob-
novljive izvore energije.

D. B. P.

Kohezijskom politikom 
do ujednačenog razvoja 

europskih regija

Tijekom nedavnog 
boravka u Bruxelle-
su gdje je sudjelovao 

na 128. Plenarnoj sjednici 
Odbora regija, istarski žu-
pan Valter Flego zajedno s 
ostalim članovima hrvatske 
delegacije, potpisao je De-
klaraciju o Savezu za ko-
heziju. Snažnu podršku 
samoj Deklaraciji dao je i 
predsjednik Odbora regija 
Karl-Heinz Lambertz, koji 
je naglasio da je kohezijska 
politika ključna za buduć-
nost Europe.

Politika 
solidarnosti
Prema županovim ri-

ječima, kohezijska politika 
je od posebne važnosti u 
kontekstu planiranja i do-
nošenja novog proračuna 
Europske unije, za razdo-
blje od 2020.-2027. godine. 
Naime, jedna od posljedica 
Brexita će biti upravo ne-
dostatak značajnih finan-
cijskih sredstava u europ-
skom proračunu što, ističe 
župan, ne smije utjecati na 
kohezijsku politiku. 

Kohezijska politika 
je politika solidarnosti, a 
osnovna joj je ideja sma-

njenje razlika između drža-
va članica. Iz tog je razloga 
važno da se ne režu njezina 
sredstva, koja su značajna za 
otvaranje novih radnih mje-
sta, ali i ulaganje u mlade, 
cjeloživotno obrazovanje, 
istraživanje i znanost, ista-
knuo je istarski župan doda-
jući kako se tom politikom 
rješavaju i velika globalna 
pitanja poput klimatskih 
promjena i migracija.

Kohezijska politika, 
kazao je Flego, trenutno 
iznosi trećinu proračuna 
Unije, a u prethodnom 
financijskom razdoblju 
(2007.-2012.) omogućila je 
otvaranje 600 tisuća radnih 
mjesta, izgradnju 25 tisuća 

kilometara cesta i 1800 ki-
lometara željeznica.

-Na taj način kohezijska 
politika ima jasnu dodanu 
vrijednost u stvaranju radnih 
mjesta, održivom razvoju i 
modernoj infrastrukturi, 
prevladavanju strukturnih 
prepreka, unapređenju ljud-
skog kapitala i poboljšanju 
kvalitete života. Ona također 
omogućuje suradnju izme-
đu regija, gradova i općina 
iz različitih država članica, 
kao i suradnju s privatnim 
sektorom, znanstvenim usta-
novama i socijalnim partne-
rima na regionalnoj razini, 
naglasio je župan.

Što se Istarske žu-
panije konkretno tiče, 

kroz Kohezijski fond je 
do sada financirano ili 
je u tijeku financiranje 
nekoliko projekata, a je-
dan od važnijih projeka-
ta je izrada regionalnog 
prometnog Masterplana 
regije. 

-Europa traži usklađe-
nost planova, odnosno da 
mi najprije definiramo naše 
prioritete koji su usklađe-
ni s europskim prometni-
cama. Nama su prioriteti 
bolje spajanje željezničkog 
i cestovnog prometa na Pri-

morsko-goransku župani-
ju, obnova željezničke trase 
kroz Istru i prometno pove-
zivanje kroz zračnu luku”+, 
smatra župan Flego

Istarski 
prioriteti
Nadalje, kako je poja-

snio, Kohezijski fond do-
djeljuje ukupno 63,4 mi-
lijardi eura aktivnostima 
za kategorije transeuropska 
mreža prijevoza i okoliš. 
Ova potonja odnosi se na 
projekte vezane uz energiju 
ili prijevoz, ako vidljivo pri-
donose dobrobiti okoliša u 
pogledu energetske učinko-
vitosti, uporabe obnovljivih 
izvora energije, razvoja že-
ljezničkog prijevoza, jačanja 
javnog prijevoza, itd. 

Što se pak tiče transe-
uropske mreže prijevoza, 
radi se o posebno priori-
tetnim projektima od eu-
ropskog interesa. Kohezijski 
fond će podržavati infra-
strukturne projekte pod 
inicijativom Connecting 
Europe Facility (Program 
povezivanja Europe).

Kad govorimo o regi-
onalnoj politici, bitno je na-
glasiti važnost ujednačavanja 
razvoja ne između hrvatskih 
županija, nego ujednača-
vanje regionalnog razvoja 
s razvijenim regijama Eu-
rope, uzimajući u obzir da 
je cijela Hrvatska podijelje-
na u dvije statističke regije 
- Jadransku i Kontinentalnu, 
ne u 20 postojećih župani-
ja. Cilj regionalne politike 
EU-a je jednaki razvoj za 
sve i ujednačeni standard i 
rast za cijelu Europsku uniju, 
istaknuo je Flego. 
Danijela BAŠI"-PALKOVI"

Kohezijska politika je budu!nost
Kohezijski fond Europske unije namijenjen je drža- !

vama članicama čija je vrijednost bruto nacionalnog pro-
izvoda (BNP) po stanovniku manja od 90 posto prosjeka 
EU-a. On služi smanjivanju gospodarskih i socijalnih ra-
zlika, kao i promicanju održivog razvoja.
Za razdoblje od 2014. - 2020. godine, Kohezijski fond je 
usmjeren na Bugarsku, Hrvatsku, Cipar, Republiku Češ-
ku, Estoniju, Grčku, Ma&arsku, Latviju, Litvu, Maltu, Polj-
sku, Portugal, Rumunjsku, Slovačku i Sloveniju. 

Članovi hrvatske delegacije potpisali Deklaraciju o Savezu za koheziju

Nama su prioriteti 
bolje spajanje želje-
zničkog i cestovnog 
prometa na Primor-
sko-goransku žu-
paniju, obnova že-
ljezničke trase kroz 
Istru i prometno po-
vezivanje kroz zrač-
nu luku, istaknuo je 
župan Valter Flego
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Piše Leonid SLIJEP!EVI"

Politehnika Pula - Viso-
ka tehničko-poslovna 
škola, Holcim Hrvat-

ska, Uljanik Brodogradilište, 
Istarska Županija i Hrvatska 
gospodarska komora - Župa-
nijska komora Pula partneri 
su na međunarodnom pro-
jektu naziva “DYNAMIC” u 
kojem sudjeluju i partneri 
iz Njemačke, Austrije, Ru-
munjske i Bugarske. Projekt 
je financiran iz Erasmus + 
programa, ključne aktivnosti 
Udruživanje znanja.

Kako doznajemo od 
Valentine Bačić iz pulske Po-
litehnike ovim se projektom 
želi prilagoditi obrazovanje 
potrebama tržišta rada.

Dualni na#in 
studiranja
- Cilj pilot projekta 

je implementacija dualnog 
načina studiranja u viso-
kom obrazovanju, a koje 
podrazumijeva studiranje 
uz stjecanje teorijskih zna-
nja na visokoškolskim usta-
novama te praktičnih zna-
nja i vještina u poduzećima 

tijekom nastavnog procesa, 
navodi Bačić pojašnjava-
jući da projekt povezuje 
partnere iz obrazovanja i 
gospodarstva.

Inače, projekt je za-
počeo u studenom 2017. 
godine i trajat će sve do 
30. listopada 2020. godine, 
a njegov sveukupni budžet 
projekta je 716.285 eura. 
Krajem ožujka ove godine 
održana je na Politehnici 
Pula 2. Regionalna fokus 
grupa u sklopu EU projek-
ta “DYNAMIC” na kojoj 
su, uz predstavnike Poli-

tehnike, prisustvovali 
i predstavnici Holcim 
Hrvatske i  Uljanik 
brodogradilišta. Do-
bra suradnja između 
Politehnike i gospodar-
stva rezultirala je vrlo 
uspješnim smjernica-
ma koje vode konač-
noj realizaciji uvođe-
nja dualnog modela 

studiranja na ovoj viso-
koškolskoj ustanovi.

Uz projekt DYNA-
MIC u fazi realizacije 
je i projekt “Opremanja 
Centra kompetencija za 
Mehatroniku”, za koji je 
dobiven dio sredstava od 
strane Zaklade Adris u 
svrhu nabavke potrebne 
opreme.

- Politehnika Pula 
stalno planira i provo-
di nove projekte s ciljem 
podizanja kvalitete studi-
ranja, jačeg povezivanja s 
gospodarstvom i suradnje 
s međunarodnim partne-
rima.

Kao rezultat navede-
nih aktivnosti do sada je 
prijavljeno nekoliko pro-
jekata za koje čekamo re-
zultate natječaja, a projekt 
prijavljen u sklopu ESF 
Operativnog programa 
“Učinkoviti ljudski poten-
cijali 2014.-2020.” prošao 
je drugu fazu postupka do-
djele sredstava-procjenu 
kvalitete s maksimalnim 
brojem bodova te očeku-
jemo pozitivno donošenje 
odluke o financiranju, veli 
Bačić.

Kako bi budućim 
studentima približili sve 
mogućnosti studiranja, 
programe i projekte koje 
provode nedavno su na Po-
litehnici organizirani če-
tvrti Dani otvorenih vrata. 
Potencijalni studenti, gra-
đani i prijatelji Politehnike 
imali su priliku upoznati 
se sa radom ove visokoš-
kolske ustanove koja već 
18 godina stvara inženjere 
polivalentnog profila. 

Dani otvorenih 
vrata
Tom je prigodom 

gost Politehnike i udruge 
Fenoliga, ravnatelj Ener-
getskog Instituta “Hrvoje 
Požar” dr. sc. Goran Gra-
nić, održao predavanje na 
temu “Ususret novoj ener-
getskoj strategiji i direkti-
vama EU”. Drugog Dana 
otvorenih vrata predstav-
ljeni su radovi studenata 
poput, drona, elektronskog 
upravljanja automobilskom 
elektronikom, koncepta pa-
metne kuće, pametnog par-
kirališta i sličnih projekta. 
Najveću pažnju privukao 
je avion, raspona krila čak 
tri metra, koji utjelovljuje 
politehnička znanja projek-
tiranja, dizajna, softverske 

simulacije, izrade trupa, 3D 
printanja te elektronike. 

Da su u doba, kada 
je sve moguće zbog dostu-
pnosti znanja i potrebnih 
materijalnih komponenti, 
želja i ustrajnost presudne 
pokazao je student pulske 
Politehnike Rober Perkat 
koji je izradio avion. I dok 
je Robert pragmatičan i 
čvrsto na zemlji, njegovo 
avion koji može letjeti i do 
90 minuta u zraku. 

Treća aktivnost dana 
otvorenih vrata bila je 
Mikro:bit Arduino radio-
nica. Pulski gimnazijalci 
na Politehnici naučili su 
osnove programiranja mi-
krokontrolera na Mikro:bit 
platformi. To je ujedno i 
jedan od rezultata inicija-
tive Nenada Bakića, koji je 
pokrenuo STEM revoluciju 
u Hrvatskoj na način da je 
osigurao mikrokontrolere 
za svakog učenika, pa tako 
i za pulsku Politehniku. 
Kako je Mikro:bit platforma 
namijenjena početnicima 
pa nakon osnovnih znanja 
učenici požele više, radi-
onica je u drugom dijelu 
nastavljena radom na Ardu-
ino platformi koja ima više 
tehnoloških mogućnosti. 
Zanimljivo je da je radi-
onicu vodio Milan Ljuba, 
nekadašnji student Politeh-
nike, a danas suradnik u 
nastavi.

- Krajem devedesetih 
kada je nastala ideja o po-
litehničaru kao inženjeru 
budućnosti bila je vrlo pre-
cizna vizija o tome kakva 
će znanja budućnost tre-
bati. Održani Dani otvo-
renih vrata, demonstrira-
li su trenutno stanje, koje 
potvrđuje da je vizija bila 
točna - da je Politehnika 
možda najbliža onome 
što danas veliki dio gos-
podarstva treba, zaključuje 
dekan Politehnike Davor 
Mišković.

POLITEHNIKA PULA - VISOKA TEHNI!KO-POSLOVNA ŠKOLA S PARTNERIMA SUDJELUJE U BROJNIM PROJEKTIMA 

Politehničari kao inženjeri budućnosti

Gospodarski savjet i Dani karijera
Zbog značajnog utjecaja na rad Politehnike i kreiranje studijskih programa na Po- !

litehnici je osnovan Gospodarski savjet kao savjetodavno tijelo čiji je zadatak uspostava 
trajne komunikacije i suradnje izme"u Politehnike Pula i gospodarskih subjekta u Gradu 

Puli, Istarskoj županiji i široj regiji. 
Dani otvorenih vrata bili su prilika da se članice Savjeta predstave na Politehnici, što 
je i učinjeno kroz Prvi dan karijera. Tvrtke članice Gospodarskog savjeta na danima 
otvorenih vrata predstavile su svoj rad te način na koji sura"uju s Politehnikom kroz 
projekte, stručnu praksu, savjetovanje, suradnju na projektima, ali i zapošljavanje. Od 
kompanija prisutne su tako bile bile British American Tobacco, Centar za istraživanje 
materijala Istarske županije METRIS, Rudan, Eltor, Holcim, Bina-Istra, Arena Hospitality 
Group, Obrtnička komora Istarske županije. Uz doma%ine, studentski zbor Politehnike i 
Alumni udrugu bivših studenata, tu se našao i Studentski centar Pula, koji je predstavio 
studentima način života u studentskom domu te uvjete na koji način se mogu ostvariti 
odre"ene studentske beneficije. 

Predupisi do 
25. svibnja

Na Politehnici i da- !
lje, sve do 25. svibnja, 
traju predupisi za sve 
razine studija. Trenutno, 
uz preddiplomski studij 
(dvogodišnji i trogodišnji) 
i specijalistički studij Kre-
ativnog Menadžmenta u 
procesima, studentima 
je najatraktivniji program 
Mehatronike koji spaja 
znanja strojarstva, elek-
trotehnike, informatičkih 
tehnologija i robotike. Pro-
gram se izvodi u suradnji 
s renomiranim Tehničkim 
Veleučilištem Zagreb.

Cilj pilot projekta “DYNAMIC” je implementacija dualnog načina 
studiranja u visokom obrazovanju, a koje podrazumijeva studira-
nje uz stjecanje teorijskih znanja na visokoškolskim ustanovama te 
praktičnih znanja i vještina u poduzećima tijekom nastavnog pro-
cesa, navodi nam Valentina Bačić pojašnjavajući da projekt pove-
zuje partnere iz obrazovanja i gospodarstva

Dani otvorenih vrata

Regionalna fokus grupa u sklopu EU projekta “DYNAMIC”

Dekan Davor Mišković 
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EUROeko
NA PULSKOM FORUMU OTVARA SE OBJEDINJENI URED ZA PROVEDBU EUROPSKIH PROJEKATA

Svi koji se bave europskim 
projektima pod istim krovom

PIŠE Goran ROJNI!

Ovogodišnji Europski 
tjedan i Dan Europe, 
9. svibnja, obilježit će 

svečano otvorenje novih 
prostora na adresi Forum 
13 gdje će biti smještena dva 
odsjeka - Odsjek za europ-
ske politike, međunarodnu 
suradnju i informiranje te 
novoustrojeni Odsjek za pro-
vedbu ITU mehanizma za 
Urbano područje Pula (ITU 
ured). Riječ je o novom ure-
du koji će djelovati u vidu 
platforme za planiranje, pri-
premu i provedbu raznih eu-
ropskih projekata financira-
nih iz EU fondova i sredstava 
nacionalne razine.

Iskoristiti 
povijesnu baštinu
- Stvaramo preduvje-

te za proaktivnije, brže i 
efikasnije privlačenje bes-
povratnih sredstava iz EU 
fondova, koja će omogućiti 
modernizaciju i dodatni ra-
zvoj gospodarske, kulturne 
i društvene slike našeg gra-

da, kao i komunalne i ostale 
infrastrukture. Pomoći će 
nam i da razvijemo nove 
sadržaje, koji će oplemeni-
ti ponudu i podići kvalitetu 
življenja naših građana, ali i 
sve brojnijih turista. Cilj nam 
je nastaviti razvijati Pulu u 
smjeru suvremenog europ-
skog grada koji njeguje eu-
ropske vrijednosti i zadržati 
titulu jednog od najboljih 
gradova za život i poslovanje 
u Hrvatskoj, komentirao je 
pulski gradonačelnik Boris 
Miletić.

S obzirom da je 2018. 
godina označena, na razini 
cijele Europske unije, kao 
godina kulturne baštine, Pula 
kroz ITU mehanizam na-
mjerava osigurati temelje za 
očuvanje kulturne baštine. 
Kako ističu iz novooformlje-

nog pulskog ITU ureda, u 
sklopu specifičnog cilja 
“6c1 - Povećanje zapošlja-
vanja i turističkih izdataka 
kroz unaprjeđenje kultur-
ne baštine” u Puli se planira 
valorizirati, revitalizirati te 
poboljšati sustav upravljanja 
baštinom, kao i obnoviti za-
puštene industrijske zone i 
vojne objekte.

- Naša je namjera bo-
gatu kulturnu i povijesnu ba-
štinu optimalno iskoristiti i 
staviti u funkciju turizma te 

tako stvoriti sinergiju baštine 
i kulture življenja na cijelom 
Urbanom području Pula, na-
glašava Miletić.

Fokus će biti na stra-
teškim projektima, koji su 
određeni u Strategiji Urba-
nog područja Pula, usvojenu 
od najvećeg istarskog grada 
i Grada Vodnjan, te općina 
Medulin, Ližnjan, Marča-
na, Barban i Savičenta, ali 
to je samo dio aktivnosti 
kojima će se baviti novo-
osnovani pulski ITU ured. 

Ured je formiran s ciljem 
planiranja, koordinacije, 
kontinuiranog praćenja te 
provedbe aktivnosti i proje-
kata od strateške važnosti za 
cjelokupno Urbano područje 
Pula, a sve kako bi se osigu-
ralo kvalitetno upravljanje 
društvenim, teritorijalnim 
i ekonomskim područji-
ma mehanizma. Namjera 
je da aktivnosti koje će se 
provoditi pridonesu stvara-
nju povoljnijeg okruženja za 
poduzetnike i razvoj podu-

zetničke infrastrukture, re-
valorizaciji kulturne baštine, 
unapređenju sustava obra-
zovanja, poboljšanju usluga 
javnog prijevoza, povećanju 
energetske učinkovitosti, po-
većanju zapošljavanja, borbi 
protiv siromaštva i socijalne 
isključenosti.

Uz novi pulski ITU 
ured u zgradi Katastra naći 
će se i Odsjek za europske 
politike, međunarodnu su-
radnju i informiranje, koji je 
odgovoran za poslove među-
narodne suradnje i suradnje 
s drugim jedinicama lokalne 
i regionalne samouprave, za 
poslove u vezi s pripremom i 
izradom europskih projekata 
te njihovom implementa-
cijom. Iz Grada Pule ističu 
da je ovaj Odsjek formiran 
s ciljem efikasnijeg uključi-
vanja u procese europskih 
integracija, a pored razvoja 
ljudskih resursa u područje 
EU, pruža stručnu potpo-
ru gradskoj upravi u izradi 
projekata te će djelovati kao 
centralno mjesto za koordi-
naciju i provedbu projekata 
gradske uprave financiranih 
iz različitih EU fondova ili 
realiziranih na temelju su-
radnje s inozemnim grado-
vima partnerima.

Mjesto za 
koordinaciju
Navode da je trenutno 

aktualno nekoliko projekata 
od kojih se na polju kulturne 
baštine izdvajaju dva značaj-
na, projekt “Key Q2 kultura 
i turizam” koji se provodi s 
ciljem obogaćivanja turistič-
ke i gastronomske ponude 
u gradu, kao i dodatne pro-
mociju autohtonih istarskih 
proizvoda te projekt “Comm 
and Tour” koji je Grad Pula 
kandidirao za povećanja 
usluga u turizmu za osobe 
s posebnim potrebama.

- Selidbom oba odje-
la na istu adresu postignut 
je cilj da se svi koji se bave 
europskim projektima nađu 
pod istim krovom. Oba su 
Odsjeka operativnog karak-
tera te, iako su po prirodi 
posla različiti, imaju isti cilj te 
stavljaju fokus na kvalitetno, 
operativno i učinkovito bu-
duće poslovanje i konkretnu 
realizaciju europskih proje-
kata. Kako bi uspješno pro-
veli implementaciju brojnih 
projekata koje smo si zadali, 
planiramo kontinuirano ra-
diti na razvoju ljudskih po-
tencijala zahvaljujući kojima 
ćemo u budućnosti zadano i 
realizirati, zaključio je pročel-
nik Ureda Grada Aleksandar 
Matić, u čijoj se nadležnosti 
nalaze oba odsjeka.

Odobreno bespovratnih 
7,4 milijuna kuna 

Funkcioniranje pulskog ITU ureda u 94-postotnom  !
iznosu financira Ministarstvo regionalnoga razvoja i fon-
dova Europske unije, koje je za tu namjenu Gradu Puli, 
kao središtu Urbanog područja Pula, odobrilo bespo-
vratnih 7,4 milijuna kuna. Tim novcem sufinancirat #e se 
troškovi pla#a osoblja ITU ureda te djelovanja ureda, kao 
i troškovi vezane za edukacije, putovanja, računalnu i 
uredsku opremu te usluge vanjskih stručnjaka.

Strateški projekti
Mileti# ističe da se unutar Urbanog područja Pula  !

otvaraju mogu#nosti za realizaciju nekolicine strateških 
projekata, poput, “Konzervacija i rekonstrukcija Malog 
rimskog kazališta u Puli”, “Pulski fortifikacijski sustav 
Grada Pule kao novi kulturno turistički proizvod”, “Pre-
namjena rekonstruiranog kompleksa vodnjanske stare 
uljare u multimedijalni centar MMC Torcio” i “Integrirani 
projekt očuvanja svetvinčentske kulturne baštine” te “Re-
konstrukcija zgrade Arheološkog muzeja Istre” i “Rekon-
strukcija vinkuranskog kamenoloma Cave Ropmane” te 
“Ure$enje tornja u Premanturi”, a ističe da je za kulturu 
značajan i projekt “Stara mehanika - edukativni centar za 
poduzetništvo i cjeloživotno učenje” koji obuhva#aju in-
tervencije u brownfield objekte i poslovnu infrastrukturu.

Neki od strateških projekata su rekonstrukcija Malog rimskog kazališta…

Stvaramo preduvjete 
za proaktivnije, br!e i 
efikasnije povla"enje 
bespovratnih sredsta-
va iz EU fondova, koja 
#e omogu#iti mo-
dernizaciju i dodatni 
razvoj gospodarske, 
kulturne i društvene 
slike našeg grada, 
kao i komunalne i 
ostale infrastrukture, 
rekao je pulski grado-
na"elnik Boris Mileti#

D
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..pulski fortifikacijski sustav…

i rekonstrukcija Arheološkog muzeja 
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PROJEKT “MITOMED+” ODR!IVOST I ODGOVORNOST U POMORSKOM I OBALNOM TURIZMU

U istarske plaže uloženo 
130 milijuna kuna

U organizaciji Istarske 
županije i Instituta za 
poljoprivredu i turi-

zam, u Poreču je održana 
konferencija pod nazivom 
“Održivo upravljanje plaža-
ma”. Obraćajući se prisut-
nima, župan Valter Flego 
istaknuo je da uz sve napore 
oko pronalaska novih mo-
tiva dolazaka gostiju, osmi-
šljavanju novih doživljaja i 
atrakcija, Istra je još uvijek 
percipirana ponajprije kao 
idealno mjesto za provo-
đenje ljetnog obiteljskog 

odmora na plaži.  -Toga 
smo svjesni i zato želimo 
odgovorno upravljati s pla-
žama. S tim je ciljem, Istar-
ska županija 2015. godine 
donijela strateški dokument 
- Regionalni program ure-
đenja i upravljanja morskim 

plažama u Istarskoj župani-
ji, naglasio je župan Flego, 
dodajući kako je s doku-
mentom detektirano posto-
jeće stanje te je definiran 
budući smjer razvoja. 

-Od 2015. godine do 
danas u plaže diljem Istre, 

zajedno s općinama i gra-
dovima, te Ministarstvom 
turizma, uložili smo oko 
130 milijuna kuna. Za-
hvaljujući tim investicija-
ma omogućena je diver-
sifikacija naših plaža pa 
danas imamo primjerice 
one sportsko-rekreacijske, 
obiteljske, ili, na što sam 
posebno ponosan, prvu te-
rapeutsku plažu na Jadranu, 
u sklopu Bolnice za orto-
pediju i rehabilitaciju Dr. 
Martin Horvat, u Rovinju, 
rekao je istarski župan, koji 

posebno značajnom smatra 
činjenicu da su sve plaže u 
Istri javno dostupne, kako 
domicilnom stanovništvu, 
tako i gostima. 

Samu konferenciju žu-
pan Flego je ocijenio kao 
dobru platformu za daljnji 
razvoj ovog vrijednog resur-
sa u funkciji promišljanja 
daljnjeg turističkog razvoja. 
Također, na konferenciji su 
predstavljeni konkretni pri-
mjeri iz gradova i općina iz 
Regije Toskane, s Cipra i iz 
Istarske županije u kojima 

se testira i implementira 
model “Zelena plaža“. 

Konferencija je sastavni 
dio EU projekta Mitomed+ 
kojem je cilj potaknuti održi-
vost i odgovornost u pomor-
skom i obalnom turizmu. 
Realizacijom projekta na-
stoji se povećati znanja te 
poticati socijalni dijalog u 
pogledu razvoja održivog 
i odgovornog pomorskog 
i obalnog turizma u sva-
koj regiji partnera. 

Danijela 
BAŠI"-PALKOVI"

Posebno smo ponosni na prvu terape-
utsku plažu na Jadranu koja se nalazi u 
sklopu Bolnice za ortopediju i rehabilita-
ciju Dr. Martin Horvat u Rovinju, rekao je 
istarski župan Valter Flego

Istarska županija je 2015. godine donijela Regionalni program ure"enja i upravljanja morskim plažama 

A.
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POZIV GRADOVIMA I OP"INAMA DA ISKORISTE BESPOVRATNA SREDSTVA Informativna radionica 
o unaprje!enju 
usluga za djecu 
U Puli !e se 27. travnja održati informativna radio-

nica pod nazivom “Unaprje#enje usluga za djecu u 
sustavu ranog i predškolskog odgoja i obrazovanja”. 
Radionica se planira financirati u modalitetu otvore-
nog trajnog poziva kroz projekte koji !e doprinijeti 
uskla#ivanju obiteljskog i poslovnog života obitelji s 
uzdržavanim članovima rane i predškolske dobi te 
kroz produljenje radnog vremena dječjih vrti!a. 

Projekti !e poticati inovativan pristup u osigura-
nju produljenog radnog vremena novim načinima 
kombiniranja produljenog boravka, poslijepodnev-
nog i/ili smjenskog rada s ciljem ve!e dostupno-
sti, priuštivosti i obuhva!enosti djece programima 
ranog i predškolskog odgoja i obrazovanja. Ukupna 
vrijednosti od 300 tisu!a kuna namijenjena je dječ-
jim vrti!ima te jedinicama lokalne samouprave kao 
potencijalnim prijaviteljima odnosno partnerima u 
okviru poziva. Cilj informativne radionice je pružiti 
osnovne informacije o ciljevima i prihvatljivim ak-
tivnostima poziva, a usmjerena je na predstavnike 
potencijalnih prijavitelja i njihovih partnera.     G. R.

Europski novac za WiFi 
na javnim mjestima
Europska komisija prošlog 

je mjeseca pokrenula in-
ternetski portal WiFi4EU na 
kojima se pozivaju gradovi 
i općine u cijeloj Europi da 
se počnu prijavljivati za prvi 
natječaj za projekte, koji će se 
otvoriti sredinom svibnja. U 
okviru poziva natjecat će se 
za financiranje EU-a za iz-
gradnju pristupnih točaka za 
besplatan bežični internet na 
javnim mjestima.

U okviru programa Wi-
Fi4EU općinama se nudi vau-
čer u vrijednosti od 15 tisuća 

eura za uspostavu pristupnih 
točaka za Wi-Fi na javnim 
mjestima, primjerice u knjižni-
cama, muzejima, javnim par-
kovima i trgovima. Kako je 
izjavio predsjednik Jean-Cla-
ude Juncker, cilj je inicijative 
WiFi4EU zajamčiti da “svako 
europsko selo i svaki grad do 
2020. dobiju besplatan bežični 
pristup internetu oko glavnih 
središta javnog života”. Gra-
dovi i općine mogu iskoristiti 
vaučere WiFi4EU za kupnju 
i instalaciju opreme za Wi-
Fi (bežične pristupne točke) 

u svojim središtima javnog 
života. Troškove održavanja 
mreže tijekom rada snosit će 
općine. U proračunu EU-a do 
2020. iznos od 120 milijuna 
eura namijenjen je financira-
nju opreme za besplatne Wi-Fi 
usluge u 8.000 gradova i opći-
na u svim državama članicama 
te u Norveškoj i na Islandu. 
Komisija će, uzimajući u ob-
zir ravnomjernu geografsku 
zastupljenost, objaviti imena 
prvih tisuću općina koje će 
dobiti financiranje u okviru 
prvog poziva. Svaka država 

sudionica dobit će najmanje 
15 vaučera. Tijekom sljedeće 
dvije godine objavit će se još 
četiri poziva na podnošenje 
prijava u okviru programa 
WiFi4EU. Mreže financi-
rane programom WiFi4EU 
bit će besplatne i u njima se 
neće prikupljati osobni podaci 
korisnika. Financiranje će se 
odobriti samo onim mrežama 
koje ne dupliciraju postoje-
će besplatne privatne ili javne 
mreže usporedive kvalitete na 
istim javnim mjestima.

G. R.



8
Glas Istre Srijeda, 11. travnja 2018. 

EUROeko
“ZELENI TELEFON”: BESPLATAN SERVIS GRAÐANIMA KOJI UPOZORAVAJU NA PROBLEME U OKOLIŠU 

Prema anketi Zelene Istre 
otpad odvaja 70 posto građana 

Piše Nera SOFTI!

Smrvljene i izlomljene az-
bestne ploče s bungalova 
na pulskim Valovinama 

ostavljene na hrpi građevin-
skog otpada koje su direktno 
ugrožavale okoliš i zdrav-
lje ljudi, samo je jedan od 
primjera poziva građana na 
Zeleni telefon, i nakon kojeg 
su nadležne službe promptno 
reagirale i azbest je uklonjen 
u prikladnim vrećama. Iako 
šteta nije u potpunosti sani-
rana jer su se čestice azbesta 
već raspršile u okoliš, poziv 
je spriječio puno veću kata-
strofu. Upravo je to jedna 
od osnovnih zadaća Zelenog 
telefona koji ove godine slavi 
20. rođendan. 

Zvoni ve" 
20 godina
Zeleni telefon kojeg 

vodi udruga Zelena Istra 
svakodnevno je na raspo-
laganju građanima koji ima-
ju problem vezan uz zaštitu 
okoliša i prirode, a nemaju 
ga kome prijaviti. U tih 20 
godina postojanja, na Ze-
leni telefon je primljeno i 
riješeno oko četiri tisuće 
prijava u suradnji s građa-
nima, gradovima i općina-
ma raznim institucijama i 
inspekcijama. 

- Zeleni telefon je be-
splatan servis namijenjen 
građanima koji trebaju po-
moć u rješavanju problema 
vezanih uz zaštitu okoliša. 
Samo u ovogodišnjim aktiv-
nostima je na neki način su-
djelovalo više od četiri tisuće 
građana, devet predstavnika 
komunalnih poduzeća, 40 
gradova i općina, 20 nadlež-
nih institucija, 10 stručnjaka 
za otpad, 14 volontera/ki, 
20 okolišnih udruga, kaže 
nam voditeljica Zelenog te-
lefona Irena Burba, dodajući 
da su prošle godine primili 
201 poziv građana. Najviše 
poziva, kao i svake godine, 
bilo je onih vezano za otpad, 

gotovo polovica poziva. Naj-
češći problem je potom bio 
problem gradnje te problem 
zelenila.

- I prošle godine bi-
lježimo trend porasta broja 
prijava slučajeva koji su ve-
zani uz gradnju. Veliki dio 
slučajeva odnosi se na pla-
nirane zahvate u okolišu kao 
što je nasipavanje morske 
obale ili komentari građana 
na nove prostorne plano-
ve koji predviđaju prena-
mjenu i gradnju u zelenim 
zonama. Većina slučajeva 
prerasla je i u građanske 
inicijative, a mnoge imaju 
i sudski epilog poput inici-
jativa vezanih uz kameno-
lome, kaže Burba. Navela je 
tako nedavni slučaj iz Bar-
barige gdje se netko sjetio 
betonirati put do mora iz 
vikendice. Valjda da ga ne 
bode po nogama. Na poziv 
građana na Zeleni telefon 
te njihovom intervencijom 
kod nadležnih institucija, 
doneseno je rješenje o ukla-
njaju puta. 

Što se tiče zelenila, ve-
ćina prijava se odnosi na gra-
đane koji se bune protiv sječe 
stabala i drvoreda na javnim, 
zelenim površinama.

- Uvijek smo užasnu-
ti lakoćom kojom se nepo-
trebno ruše višedesetljetni 
gorostasi uz neuvjerljive 
argumente. U našoj arhivi 
su desetine dokumentiranih 
slučajeva. Lokalne vlasti u 
većini slučajeva nemaju slu-
ha i prilikom gradnje novih 
projekata ne vode dovoljno 

računa o postojećem zele-
nom fondu. Žalosno je što 
tijela javne vlasti ne vide ne-
vjerojatnu društveno-povije-
snu vrijednost zelene infra-
strukture te ćemo i dalje biti 
uporni i lobirati da se takvi 
obrasci promijene, istaknula 
je Burba, najavljujući daljnje 
aktivnosti.

- Rad Zelenog telefona 
u 2017. se osim zaprimanja 
i rješavanja problema koji su 
nam građani prijavljivali te-
meljio i na edukaciji i infor-
miranju o važnosti smanjenja 
nastanka, ponovne uporabe 
te recikliranja otpada suklad-
no prioritetu Plana za zdrav-
lje Istarske županije, a to je 
otpad, veli Burba, dodajući 
da su stoga proveli anketu 
o uspostavljenim sustavima 

gospodarenja otpadom s 
komunalnim poduzećima 
u Istarskoj županiji, a pro-
veli su i online anketu među 
građanima Istarske županije 
(uzorak od 483 građana u 
dobi od 15 do 77 godina) o 
navikama odvajanja otpa-
da te organizirali niz javnih 
akcija i događanja u sklopu 
Europskog tjedna smanjenja 
nastanka otpada. 

- Prema toj anketi, 
više od 70 posto građa-
na odvaja otpad, i to njih 
oko 50 posto svakodnevno, 
ostali jednom ili nekoliko 
puta tjedno, kaže Burba, 
no istaknula je da nadalje 
najveći problem što nema 
odlagališta za građevinski 
otpad. Tako on uglavnom 
završava u šumi, a neri-

jetko se nađe i u reciklaž-
nim dvorištima. Edukaci-
ja i podizanje svjesnosti o 
očuvanju okoliša je stoga 
vrlo važna. Zeleni telefon 
je tako u prosincu prošle 
godine organizirao seminar 
za komunalne redare op-
ćina i gradova u Istarskoj 
županiji.

Gra#anski 
aktivizam
- Ovo razdoblje obi-

lježile su brojne uspješne 
građanske inicijative i akcije 
koje su rezultirale uspjehom 
i rješavanjem problema za-
hvaljujući aktivnom anga-
žmanu građana, kaže Burba 
te dodaje da su prošle go-
dine također podržali puno 
građanskih inicijativa poput 
one buzetske “Pravo na čisti 
grad”, Građanska inicijativa 
“Volim Prtlog” iz Labina, ini-
cijativa protiv kamenoloma 
Marčana, “Moj lipi Kariga-
dor”, “Dajla”, zatim inicijativu 
protiv kamenoloma Gusta 
Vala, te inicijativu protiv 
LNG terminala na otoku 
Krku. Većina građanskih 
inicijativa bavi se pitanjem 
prostora i planiranih zahvata 
u prostoru, navode iz Zele-
nog telefona. 

Nužnost građanskog 
aktivizma i solidarnost kao 
osnovni preduvjet za očuva-
nje prostora od investitor-
skog urbanizma i predator-
skih “razvojnih” projekata, 
istaknula je Burba te dodala 
da su Zeleni telefon u 2017. 
godini financirali Istarska 
županija, Općina Marčana 
te ACI d.d. Opatija. 

Dodala je također, da 
im je žao što još uvijek, ni 
nakon 20 godina rada, nema-
ju institucionalnu podršku 
u dobivanju sredstava, no 
nada se da će se i to pro-
mijeniti.

- Zeleni telefon će još 
godinama biti podrška svim 
građanima u borbi za čišći 
i zdraviji okoliš, a u 2018. 
godini planiramo provesti i 
niz edukativno-informativ-
nih aktivnosti kako bi po-
taknuli građane da se čim 
više aktiviraju, zaključila 
je Burba.

Glavni urednik: 
Robert Frank

Urednica priloga: 
Danijela 

Baši"-Palkovi"
Izdavač: 

Glas Istre novine 
d.o.o.

Prilog izlazi druge 
srijede u mjesecu

Prilog je realiziran u 
suradnji s Istarskom 

županijom

Suradnja s mrežom 
Zelenih telefona

Zeleni telefon dio je Mreže Zelenih telefona Hrvatske.  !
Mreža, i sve članice, kontinuirano rade na zajedničkim 
idejama i provode partnerske projekte. Mreža ima jedin-
stveni broj za područje cijele Hrvatske 072 123 456. Tako-
#er, postoji i zajednička web stranica na kojoj se nalaze 
sve relevantne informacije, slučajevi, publikacije, a to je 
www.zeleni-telefon.org 

Irena Burba i Rudija Pavličević 

Azbestne ploče uklonjene tek na poziv Zelenog telefona

U Barbarigi se netko 
sjetio betonirati put 
do mora iz vikendi-
ce. Valjda da ga ne 
bode po nogama. 
Na poziv gra#ana 
na Zeleni telefon te 
njihovom interven-
cijom kod nadlež-
nih institucija, do-
neseno je rješenje o 
uklanjaju puta• Na 
Zeleni telefon pri-
mljeno je i riješeno 
oko četiri tisuće pri-
java 
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